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PERSONAL HISTORY  

Nosenko has testified to the Committee that he was born 

Yuri EvanOvich Nosenko in the town of Nikolayev in the Ukraine, 

October 10, 1927. His 'father, Ivan Isiderovich Nosenko, was 

Minister cf ShipbuiLding in the U.S.S.R. prior to his death in 

1956. 

Continuing with Ncsanko's biography: 

He attended the Institute of International Relations from 

1963 to 1950, then .entered Navy Intelligence and served in the 

Far East and the Saltic region until 1953. On leave in MOscow 

in 1952. he joined the 	{later the NO31. He was assigned to 

the First Eepartment of the Second Chiat Directorate. which was 

responsible for surveillance and recruitment of U.S.. Embassy 

personnel.. As a Nos officer, he began studying foreign Languages. 

In 1955, Nasenko wAS transferred to the Seventh Department 

of the Second Chief Directorate, a department newly formed to 

monitor tourists to the Soviet Union. Surveillance and recruit-

ment remained his duties. 

In 1955, Nosenk* was promoted to senior lieutenant. :n1057, 

the year he was accepted as, a memher of the Communist Party, he 

was made a captain and named deputy chief of his department. 

to January 1960. 17Csenko was transferred back to the First 

Department of the Second Chief Directorate, and in Zenuary 1952, 

he returned to the Seventh V.epartment as chief of his section. 

r. 
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Again, he was assigned to coordinating the surveillance and 

recruitment of American tourists. In July 1962, he was promoted 

to deputy chief of the Seventh Department, Second Chief Directorate. 

NOSENHO sECCnES KNONN TO U.S. IITELLIGENCE  

Nosenko came to the attention of U.S. intelligence agencies 

in June 1962 in Geneva where he was serving as the security escort 

to a Soviet disarmament delegation. Ea identified himself to 

the CIA snd offered to sell information for 909 Swiss francs. He 

exolained he needed the money to replace KG3 funds he had spent 

on a drinking spree. (Me - has since said .he did not really need 

the money but felt an offer simply to give away the information 

would be rejected, as it had been with similar offers by other 

Soviet agents.? 

The CtA agreed to deal with Hosenko, and he cromised to 

make onntact the next time he came abroad. He made it clear he 

would not defect, however, because he woul' not leave his Easily. 

He also told the CIA never to contact him in the Soviet Union. 

HOSZNKO ouscTs  

On January 23, 1964, Nosenko was heard from again.. Rack in 

Geneva as escort to a disarmament delegation, he informed the 

CIA this time he wished to defect, living as his reason 

disilluaionment with his government and doubt that he would be 



able to leave the M.s.S.R. soon again. The CIX was surprised 

by his sudden decision, but Mosenko was adamant. 

On tebruary 4. Mosenko revealed he had received a telegram 

ordering him to return to Moscow directly. He said he feared 	
Id CI)  

depended on his being permitted to defect immediately. The 
the ma was aware he was workiAq with the 'est. and his Life 

CIA agreed, and ha was spirited away. (Mosonao later admitted /g. 
the recall teIegrmn was a fake. He had made Up the story to 	

At4eIft 
get the CIA to agree cc his defection without further delay.) 	 ]6.!! 

r1 

C 	 ' frfor  

Dams ABOUT NOSENXO'S BOMAFEDES 

	/ 

	1.1010)L 

By April 1964. Nosenke had been in the C.S. for nearly 	Inn, 
two months. Already. top officials of the $ovien Russia and 

Counter-:ntalligenca sections of the CIA had nagging doubts as 

to whether he was a bonafide detector. Their misgivings were 	
LIN 18V1  tit 

based on a number of points;  

1. Many Leads provided by Vosenko had.-been of the mgiva- tUit 	
lir' IV  

away" variety, that is information that is no longer 	'ft 

which, in the probable judgment of the KGB. is already (1,,t. 
414,04,1f of significant value to the KZ-2. or iftformatin 

being probed by Westera intelligence, so that there 

is M4Ve to he gained from having a dispatched agent 

"give it away" and thereby gain credibility. 
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2. 2. A background check  of Nosenkc -- of his schooling, 

military career And his activities as an intelligence 

officer -- had led U.S. officials to Suspect Nosenko 

was telling them a "legend," that is supplying them 

with a fabricated identity. Certain aspects of 

Nosenko's background didnot"check out;" and certain 

events he described seemed highly unlikely. 

3. Two defectors who had preceded Scsenko were skeptical 

of him. One was convinced Nosenko was on a RCM 

mission, the purpose of which was to neutralise 

information he had provided- 

4. Information NOSenko had given about Oswald aroused 

suspicions. The chief of the Soviet Aussie Section 

had difficulty accepting the stAterxers= about Oswald, 

characterioing them as seeming "almost to have been 

tacked on or to have been added, as though it didn't 

seem to be part of the real body of the other things 

he had to say, many of which were true." 

LNTMRIOGATION OF NOSENFO aY IRE ma 4.30U7 OSWALD  

Statements by Nosenka at the time of his contact with the 

CIA in 1964, revealing he had information about Lee -Serve? Oswald, 

1%.37% 0-79.2 V.. 2 
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led to his being questioned by the FH/ upon arrival in the 11.S. 

He was interviewed in late 
February and early March- It 

Ls.mtknown if these sessions were tape recorded, 
but as of 

today all that exists are statements prepared by the 

interrogating FBI agents, a four-page 
report oe the February 

sessions, a nine-page report of those in March. 

Nosenko told the YBT about his knowledge of Oswald and 

the fact the KGB had no contact with him. 

The Conclusion of the 
March report reads as follows= 

On 
March 4, 1964, Nosenko stated that he did 

not 

want any publicity in connection with 
this Information . 

hot stated that he 
wOuid be willing to testify tcrthis 

information before the 
Presidential Commission, 

crovided such testimony 
is given in secret and 

, A 6 ,1L 
/N,0 	lutbp 
tk-S-/- 	dui  

ar- 

the 

absolutely no publicity is 
given either to his appe 

ante before the Commission or to 
the information 

itself. 

The 
report noted that on March 6 Nosenko inquired if 

information he furnished on March 4 regarding Oswald had 

been given to the 
appropriate authorities. 

this had been done_ 

He was advised that 
404/d/VA/ 

NOSKNKO IS PLACSD IN ISOLATION BY THE CIA 
L 

On 
April 4, 1954, CIA officials decided to place Nosenko 

in isolation and to commence hostile 
interrogations. 

First, he was subected to a polygraph, one designed to 

insure a proper atmosphere for the hostile interrogations. 

The CIA polygrapher was instructed to 
inform Nosenko he 

had lied. 

sS 
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regardless of the actual outcome
 of the test. 	In his report, 

the Polygrapher wrote his true co
nclusion, which was that Nosenko 

had indeed lied.) The official po
sition now stated by the CIA, 

is that the test was "invalid or
 inconclusive." 

The conditions of Nosenko's isola
tion have been described 

by the Rockefeller Commission 
as "spartan." Roth Nosenko and 

the CIA were asked by this Commit
tee to describe them. 

Nosenko says the room to which he
 was confined had "a metal 

bed attached to the floor" and t
he only furniture in the room 

was a single bed and a light bul
b." 

The CIA states, "Nosenko received
 a regular diet of three 

meals a day. Periodically during
 this time, his diet was 

modified to the extent that his p
ortions of food were modest and 

restricted." 

Nosenko states he "was not given 
a toothbrush and toothpaste 

and food given to me was very po
or. I did not have enough to eat

 

and was hungry all the time." 

The CIA: 

"Nosenko did not have access to 
TV, radio or newspapers... 

He was provided with a limited nu
mber of books to read from 

April 1964 to November 1965 and f
rom May 1967 to October 

1967. His reading privileges wer
e suspended from November 

1965 to May 1967." 

to 
Nosenko: 

"I had no contact with anybody t
o talk. I could not 

read. I could not smoke..." 

:d lied, 

that 

anko 
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The CIA states Nosenko was 'under constant vi
sual 

observation from April 1964 to October 1967,'
 the period of his 

isolation. 

Nosenko: 

"I was watched day and night through TV camer
a...I was 

desperately wanting to read and once, when I 
was given 

toothpaste, I found in the toothpaste box a p
iece of paper 

with a description of compound of this toothp
aste. I 

was trying to read it under my blanket, but g
uards noticed 

it and again it was taken from me.' 

Both Nosenko and the CIA agree that condition
s Improved 

markedly beginning in the fall of 1967 (the e
nd of the isolation). 

THE CIA INTERROGATES NOSENRO ABOUT OSWALD  

Nosenko was questioned about Lee Harvey Oswal
d on five 

occasions in 1964 -- on January 23 and 30 in 
Geneva, and on 

July 3, 27, and 29 in the U.S. The sessions 
of July 3 and 27 

were of particular interest to this Committee
, since they were 

detailed and specific about Nosenko's knowled
ge of Oswald. 

The questions were chronological, and a
n attempt was made to 

touch all aspects of Oswald's stay in the Sov
iet Union_ Areas 

of inquiry included Oswald's Visa application
 and his entry into 

the U.S.S.R.; RGB contact with Oswald; Oswald
's request to remain 

in the U.S.S.R.; the denial of this request a
nd Oswald's 

subsequent suicide attempt; Oswald in Minsk a
nd his job in a 

radio factory; Oswald's marriage to Marina; O
swald's attempt to 

return to Russia via Mexico City in 1963. 
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The interrogator, an employee of the Soviet Russia Section, 

conducted the interviews in English and tape recorded them. 

Nasanko related that he was assigned to the Seventh 

Department of the Second Chief Directorate when Oswald arrived 

in the Soviet Union in 1959, at which time Nosenko's section had 

responsibility for counterintelligence operations against 

American tourists. 

At the time Oswald asked to remain in Russia, PCsenko 

reviewed information the KGB had on the American. Soon after 

Oswald went to Minsk, Nosenko was transferred and last contact 

with him. However, he became reinvolved is the case right after 

the assassination. 

Nosenko said that as soon as President Kennedy's assassin 

was identified as a man who had lived in the Soviet Union, the 

KGB ordered that Oswald's file be flown to Moscow and reviewed 

to determine whether there had been any contact between him and 

Soviet intelligence. Nosenko said further he was assigned to 

the review 04 Oswald's file. Based on that review, as well as 

his earlier contact with the case, he wag able to report 

positively that Oswald had neither been recruited nor contacted 

by the KGB. 

In his July 27 interview, Nosenko was handed a transcript 

of a tape recording of the July 3  session. He read each question 

pd of his 

[ was 
given 
t of paper 

I 
is noticed 

vroved 

isolation]. 
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aloud and made corrections or additions.He 
can be heard clear 

intr- 

ly 

doing so on the tape -- reading each 
question and answer, 

jecting "right" after most answers, or simply moving on to the 

' next questiOn. Occasionall'j. he elaborates on an answer. 

1,10EN--11
SSECMTRAPIT.,]5T 

At the time of his second polygraph examination -- im 

October 1966 -- Nosenko was again asked about Oswald. The CIA 

examiner, the same one who had administered the first test, 

concluded Nosenko was lying, although the official Agency 

position now is that the test was: 

"invalid or inconclusive because the conditions and 
circumstances ender which it was administered 

 

considered to have precluded an accurate appraisal 

of the results." 

'Il
f,TC'TRUSStPCTIONFLEPORT 

The soviet Russia 
Section of the CIA wrote a 990-page 

report based on its interrogations of Nosenko, though it was 

tried to 447 pages by the time it 
was submitted in February 

1953. It came to the following conclusions: 
 

i 	
Nnsenko did not serve in the Naval reserve, as he had 

Claimed• 	 the manner he 
He did not join the KGB at the time nor 

in 

{l} described. 
He did not serve in the American Embassy section of the 

KGB at the time he claimed. 
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Ha was not a senior case officer or Deputy Chief of the 

Seventh Oepartment, as ha stated ha had been. 

He was neither 0eputy Chief of the AMeriOan Embassy 

section 

 

or a supervisor is them section. 

He was not Chit: of the Inerican-3ritish commonwealth 

section. 

He was not a Deputy Chief of the Seventh Depardment in 

1962, as he had claimed. 

THE LI58 MORT  

High officials of the CIA, including 0CE a_hard Helms. 

:rare aware of the Nosenko dil/mma by the time the Soviet Aussie 

Section report was being drafted. In mid-1967, a career officer 

in the Office of Security was assigned to write a critique of 

the handling Of :losenko. 

The officer had never Met Nosenko, out he had heen connected 

with the mesa from the outset. As- a security Ot!iCer, he had 

been briefed on information Nosanko had supplied, and he had 

devoted considerable time and effsrt running down Leads provided 

by gosenk0 and other ISGB defectors. 

Although he had been close to the 1:osanko case, the 

reviewing officer had no part is the decision to ?Lace him in 

isolation or treat him in a hostile way. The officer has 

explained to the Comnittaa he was Opposed to the tactic. for he 
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felt Nosenko had not been thoroughly debriefed and his leads had 

not bean fully checked. 

The security officer's LS-page critique was directed 

primarily 

 

at the report of the Soviet Russia Section that listed 

reasons for doubting NOse
nko was a bonafite detect

or. The officer 

concluded that tlosenko's bonatidee were still 
an owl  question, 

the revaution of which could only be based on further inte
rviews. 

Trie officer's recommendat
ions were approved, sod in late 

1467 ne was assigned to implement thaw. Three cambers of the 

:Russia Section were dellignated to assist him for about 

tour months. 

The officer thereupon interrogated Nesen4s 	three to 

five days a week !or tine months. Fat agents were furniehed 

trims:riots of the leads Nosenko provided. 

Sanuary 1168. the offieer asked Nssenkc to write down 

what he knew about Lae Wa
ruey Oswald. A three-gage

 statement was 

submitted, but the officer never questioned Nosenko about it, and 

at no time later did Nosehko ptovide the CiA with information 

about Oswald. 

The security officer gradually came to the conclusion that 

Nosenko was supplying ',s
lid intelligence and that

 he was was he 

claimed to be, Leading to the eventual conclu
sion that Ncsinko 

was bonatide. The invest
igation ended ft the sur

mer of I962. 
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NOStNNO'S TM1RD POLYGRAPH TEST  

On August 8, 1968, Hoserko was given a third polygraph 

test. Two of the questions related to information ha had 

supplied about Oswald. Nosenko passed. The CIA, when asked 

•by the Committee to comment on the third polygraph, now 

states: "This test is considered to be a valid test.".  

This Committee obtained an independent analysis of the 

three polygraph tests given Nosenko from Richard Arthur, 

president of Scientific Lie Detection, Inc. and a member of the 

American Polygraph Assacati❑n. In his report, mr. Arthur 

expressed the judgment that the second test, the one in which the 

examiner determined Nosenko was lying, was 'the most valid and 

reliable of the three examinations administered to Nosenko•" 

As Ear the two questions about Oswald in the third test, Mr. 

Arthur characterized the first as "atrocious' and the second as 

"very poor' for use in assessing the validity of Nosenko's 

responses. 

In a report issued in October 1968, the securi
ty officer 

disputed each and every conclusion of the report of the Soviet 

Russia Section eight months earlier. He wrot
e: 

Nosenko is identical to the person he claims 
to be. 

The claimed services of Nosenko in Navy intel
ligence 

{Naval reserve) are adequately substantiated. 
Nosenko was an officer of the American Embassy section 

of the Sas. 
Nosenko was an officer of the Seventh Department and 

was its Deputy Chief. 

•u 
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Nosenko was Deputy Chief of the American Embassy section. 
Nosenko was Chief of the American-British Commonwealth 

section. 
Nosenko was Deputy Chief of the Seventh Department in 

1962. 

INVESTIGATION BY THE CIA INTO NOSENKO'S STATEMENTS ABOUT 0SWALD 

The security officer's report, like the Soviet Russia 

Section report, paid little attention to the Oswald aspect of 
the Nosenko case. Neither attempted to analyze the statements 
made about Oswald. Out of a combined total of 730 pages of 

report, only 15 deal with the alleged assassin of President 
Kennedy. 

The security officer did reach the conclusion, however.. 

that Nosenko was not dispatched by the Soviet Government to 

give false information to U.S. officials about Oswald. Be 

listed the reasons for his conclusion in his report: 

i

Nosenko's first contact with the CIA was in June 
1962, 17 months prior to the assassination. 

Information provided by Nosenko was not sufficient 
in "nature, scope and content" to convince U.S. 
authorities of no Soviet involvement in the assassination. 

Even if the KCS were involved in the assassination, the 
oviets would assume that Li-S. authorities would, in turn, believe only a few senior officers of the KGB would 

be aware of it, and Nosenko would not be one of them. 

The Committee investigation developed some additional 
points regarding the CIA's attention to the Oswald aspect of 

the Nosenko case. 
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The CIA employee who interviewed Nosenk
o on July 3 

and 27, 1964, told the Committee in a d
eposition he was not 

an expert on the KGB, nor had he any pre
vious experience with 

KGB defectors. He was asked about his k
nowledge of Oswald, 

since it was in these interviews that th
e mast detailed 

questions about the alleged assassin we
re asked. He replied: 

"I cannot specifically recall having re
ad any files 

pertaining to Lee Harvey Oswald. Certai
nly I had read 

and heard a lom about him in the newspa
pers, television, 

and radio. I nay have had the opportuni
ty to read some 

previous debriefings of Nosenko concerni
ng Oswald, 

but : am not sure of that." 

When asked if he ever spoke to Nosenko 
about Oswald, 

the security officer who wrote the 1968
 report said: 

"No. Well, all I have, you have there (
Nosenko's 

three-page statementl. I did a writeup
 on it. I 

didn't see that it seriously conflicted
 with what 

we had.' 

Q. 

A. 

And did you ever question him about what
 he wrote? 

No, because t had no reason to disbelie
ve him. 

Questioned further as to why he did not 
compare all of 

Nosenko's statements an Oswald, he repl
ied: "I did not have 

all the information on the Oswald inves
tigation. That was 

an FBI investigation." 

Well, was it available to you if you had
 asked the FBI 

for their reports of what Oswald had sa
id to them? 

A. It might, under certain circumstance
s, but in this case 

here, as far as our office was concerned
, the Oswald 

matter was an FBI matter. 

Q. 
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Contrasted to these statements is the testim
ony of 

forme: C:A Director Richard
 Helms to the Committee. 

Asked if "questions concerning :scald ;did) co
nstitute a 

major facet of the overall 
inquiry that was being made oE 

nosenka." gelms replied. "Ve
al, no question about 

THE 	COMMISSION AIM NOSEM 

• The canon Commi
ssion received rs: and CZA retort

s 

On Nosenko and his state
ments about Oswald but c

hose. in 

its final report, not 
to refer to them. And whi

le Nosenko 

expressed a willingness to 
testify before the Commissi

on. 

he was not called as a witn
ess. 

Richard Fehr told the Committee ha
 Met with Chief 

Justice Warren to emph
asize the CTA had not been able to 

establish Nosanko's bona id
es. Reims cautioned Varren 

of 

the "contingency that maybe
 the statements that he 

had made 

about Csvald's having no 
identification with the MS

 were not 

soot:att.^ and 

 

the implication that. 12 he
 was not bonafide 

and had come for the purpose of covering up she tricks of 

Soviet intelligence. that t
his had implications which 

should 

be weighed on the scales." 
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J. Lee Rankin, General Counsel of the•Warren Commission, 

told the .Committee it was his recollection that no One from 

the Commission attempted to interview Nosenko about Oswald. 

He recalled further that the Commission decided it did not 

have experience to make a determination about Oswald's 

credibility. When asked whether he thought the knowledge of 

the Commission staff about Oswald might provide an advantage 

in questioning Nosenko, Rankin replied he didn't believe so. 

We didn't have enough information about Oswald at any 
time to be informed in depth." 

Asked if he believed the CIA had special knowledge of 

Oswald, Rankin replied: 

'I always had the impression that they knew quite a 
bit about the history and that they appeared to know 
about as much as we did about his life." 

O. Were you under any impression as to whether the Agency .  

was specifically trying to check out any of the information 

given to them by NOGORIM about Oswald? 
not 

A. I got the impression that they were doing that and were 
.de 

going to do it carefully. 

:id 	 j 	 WOSEMO'S STATUS 5trnSZQuENT TO THE 1168 REPORT 

The CIA has informed the Rouse Select Committee on 

11 	 Assaesinations of Wosenko's status subsequent to the 1968 

report: 

5 
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Following acceptance of Nosenko . $ honafides in 
late 1968, an arrangement was worked cut whereby 
Nosenko was employed as an independent contractor 
for the CIA, effective March 1, 1969. His 
first contract called for him to be compensated 
at a rate of 516,500 a year. As of 1978 he is 
receiving 535,325 a year. In addition to regular, 
yearly compensation, in 1972 Nosenko was paid for 
the years 1964-1969 in the amount of $25,000 a 
year less income tax. The total amount paid was 
587,052. He also received in varying increments from 
March 1964 through July 1973 amounts totaling 
$50,000 to aid in his resettlement in the private 
economy. 

To this day, Nosenko is consultant to the CIA t4d PSI 

on Soviet intelligence, and he lectures regularly on 

counterintelligence. 

THE MCA REVIEWS MATERIALS ON NOSENKO  

On 1978. the Select Committee began its investigation 

of the Nosenko case. It was granted permission to read all 

documents, to interview principals in the case and to question 

iftSenko about his knowledge of Oswald. 

The materials reviewed are as follows; 

Nosenka's statements about Oswald to the FBI 

one. dated February 27-29, 1964 and one dated March 

3-4, 1964 (the Committee reviewed the FBI reports 

of the interviews only, since no tapes, transcripts. 

or notes presently exist]. 

1. 
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Tapes and transcripts of statements by Ncsenko to 

the CIA about Oswald on January 23 and 3C, 1964 and 

July 1, 27, and 29. 1964. 

The Soviet Russia Section report of February 1868. 

The Security Officer's critique of the handling of 

the Nosonko case, dated June 19, 1967. 

The security officer's report, dated October 1868. 

A report written in 1976 by a retired CIA official 

who documented internal problems at the CIA over 

the NceenkO controversy. 

All CIA files on Ioaenko which dealt with Oswald 

or the Kennedy 	ination. 

All FBI files on Nosanko which dealt with Oswald or 

a Kennedy assassination. 

The three-page statement on Oswald written by 

Noaonko in 1968. 

Statements taken by the Committee are as follows; 

1. The security officer was interviewed on two occasions, 

on the second of which he gave a 193-page sworn 

deposition. 

2. The two KGB defectors who preceded Rosenko. 

3. The Chief of the Soviai'Aussia Section from 1963 

to 1968, who gave a sworn deposition. - 

March 

ports 

scripts, 

2.  

3.  

from 

4.  

5.  

6.  
1 FBI 

7.  

AO, 

ation 

i ail 
(AAvA 4tW/ :19/ 

8 

leStiOA 
9. 



4. The aecher of the Soviet Russia Section who inter-

viewed nosenko on Juiy 3, 27 and 29, 1964 gave 

a sworn deposition. 

5. An F31 agent who was present at all FBI interviews 

of nosanko gave a sworn deposition. 

6. Richard Helms, CIA Director from 1966 to 1973. 

7. Yuri Mosenko, interviewed qn three Occasions. on the 

third of which he gave a sworn deposition; also 

heard in two executive session hearings of the 

Select Committee. 

al  - 
C10  Ps 14Lr  Clj  

NOSEMBO'S STATEMENTS TO THE COMF3ITTIE ABOUT OSUALO 

On each of three occasions that the Committee questioned 

him, nosenko recited the following story 

He first became aware of Oswald in the fall of 1459, 

when a subordinate named Sastrusin said an Americsn tourist 

named Oswald desired to defect to the,Soviet Union.. 

Nosenko asked what information the :{OH had on Oswald 

and was =Id they had the .queetionnaire he had filled out when 

he entered the country, his visa application and reports dram 

interpreters, intourist guides and hotel personnel. NCtte of 

these sources. according to :;csenko, indicated Oswald could he 

of any 1nterest to the EG3. 
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Rased on this information, Nosenko, Rastrusin and their 

section chief reported to the Chief of the Seventh Department 

where it was decided to refuse Oswald permission to defect. 

Nosenko says neither the American Department of the Second 

Chief Directorate, which would have jurisdiction over all 

Americans, or the First Chief Directorate, the intelligence 

department of the KGB, would have been interested in Oswald. 

Consequently, they were not notified of his request to defect. 

A short time later, Nosenko was informed that Oswald, on 

being notified he could not stay in the Soviet Onion, slashed 

his wrists in a suicide attempt. Nosenko and his associates 

were surprised by this, because Oswald had given no indication 

of being unstable. 

Nosenko and his superiors concluded that Oswald should 

be independently examined by two psychiatrists. Nosenko had 

an opportunity to read both reports and said that both 

psychiatrists found Oswald to be "mentally unstable.' 

while in the hospital Oswald threatened suicide again. 

if he were not allowed to remain in the Soviet Onion. The 

kGB, its position bolstered by the findings of the psychiatrists, 

'washed its hands' of the matter. 

Nosenko does.not know who made it, but a decision came 

down to .allow Oswald to remain in Russia, though he wasn't 
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granted 
citizenship. A significant factor. says Nosenko, was 

the fear Oswald would kill himself, and the KGB would be 

accused of the murder of an American tourist at a time the 

Kremlin was trying to reduce east-West tensions. 

Rosenko learned that Oswald was sent to Minsk is work in 

a radio factory. In addition to his salary, he was given a 

monthly stipend of 700 rubles, which Ncsenko believes was 

paid by the Soviet Red Cross. 

• Oswald's KGB file was sent to Minsk with a Letter to 

Minsk KGB to keep Oswald under surveillance but to have no 

contact with him. In addition to periodic physical surveillance 

in which Oswald was followed by FOB agents, his phone was 

tapped, his mail intercepted. NOSenk0 explained that the 

surveillance, which was to continue throughout ❑swald's stay 

in BuSSia, was not unusual and was to insure Oswald was not a 

Western agent• 

Nosenkm says he was transferred 
soon after Oswald went 

to Minsk, and he lost contact 
with the case. Then, in 1963, he 

was reassigned to the Seventh Department of the Second Chief 

Oirectorate. There, he was informed that Oswald had applied at 

the Soviet embassy in Mexico 
City for a visa to travel to Russia. 

Since Oswald had told embassy officials 
he had previously lived 

in Russia, a cable was sent to Moscow asking 
for guidance. 
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Nosenko says he personally read the cable. 
was 

Nosenko says he was not aware in 1963 that Oswald had 

married and departed Russia, but he recalled the case due to 

the unusual circumstances surrounding the decision to allow 

Oswald to remain in Russia in 1959. 
k in 

a 
	 Nosenko says he and his department chief advised that 

Oswald should not be allowed to return to the Soviet Union. 

The next time Nosenko became involved in the Oswald 

case was immediately after the Kennedy assassination, when he 

learned that Oswald was the alleged assassin. On instructions, 

llance 
	 he telephoned KGB headquarters in Minsk, and having been 

assured there had been no contact with Oswald while he was in 

that city, Nosenko asked that Oswald's entire file be sent to 

him in Moscow. 
ay 

t 
	 Nosenko was present when the Oswald file arrived at KGB 

headquarters a few hours later, having been flown in by military 

aircraft. Be recalls it was a large file -- seven or eight 

nt 
volumes -- and that he examined the first one, page by page. 

3, he 

of 
	 It is the critical one, he has told the Committee. If there 

ed at 
	 had been any KGB recruitment of Oswald, evidence of it would have 

Russia. 
	 appeared in Volume One. The other volumes consisted mainly of 

lived 
	 surveillance reports and transcripts. 
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:ram his examination of the first volume. Nosenko claims
,  

he can state unequivocally that Oswald was never recruited by 

the KGB. In fact. he insists. no KGB officer ever spoke with 

his. 
According to Nosenko's story, the Oswald !ile was in his 

possession tor about one-and-a-half hours. 

VosenkO's last encounter with the Oswald casa was a few 

weeks after the assassination. A friend told him the MR had 

conducted an investigation of Oswald's activities in Ninsk, 

in which it was learned he had occasionally one hunting with 

Members of a gun club. Ris 	
hunter* had considered him 

Such a bad shot, they oaten had to give him game. 

Nosenko spoke to the Rouse Relent Committee on Assassina-

tions on five occasions. poring two 7.2 
these sessions. staff 

members tank notes. In the third, loser-Ice gave a Sworn 

deposition and on June 19 and 20. L979, NosenkO testified before 

the Committee in executive aasalca. These was no substantive 

variation in NOsenkore recounting 
of the facts. 

Nosenko has always insisted that the MB never 11.3a 
any 

contact with oswaLd. 
he stated in both L964 and 079 that 

the !O3 determined that Oswald was of no interest to than and 

did not even bother to interview him. 



Q. And exactly why did no ROB officer ever speak to Oswald ' 

before they made the decision about whether to let him dgfect? 

A. We didn't consider him an interesting target. 

When asked 14 he knew of any other defector who was turned 

4away because he wa$ uninteresting, Nosenko answered. "No.' 

Nosenko said the KG2 not only did Fort question Oswald 

when he asked to defect, it also did not interview him later, 

when it was decided he would be permitted to remain in Russia. 

At no time, 14osenkc told the Committee, did the RGE talk to 

Oswald. 

0. Now, when it was determined that Oswald was going to be 

allowed to stay in the Soviet Union and live in tiask, 

did any 5G3 officer speak Co him at that time? 

A. 	Q. as far as my knowledge, nobody was speaking with 

him. 

uhy didn't the XG3 speak to his then? 

A. =2 once Said, we don't have interest. The same was 

reported to the government, must be by the chairman that 

the RG2 doesn't have interest. xca didn't want to be 

involved. 

According tO Nosanko, the KSS would have been very 

interested in the fact that Oswald worked at the Ataugi Air 

Base in japan from which the super secret U-2 spy planes took 

off and landed: 
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2. And in 1951, would the Soviet anion here been interested 

in someone who served as a radar operator on an air base 

where C-2's took Of and landed? 

A. Yee, sir, it would be vet? interested. 

Bat Nosenk0 maintains that the kGB never spoke with 

oswaid, so that it didn't know that he had any connection with 

the t-2 flights. 

The head of the CIA's Soviet' Rusiia section from 1963 to 

lssa was asked by the Committee i2 he knew of comiarable 

situations in which someone was not questioned, was lust left 

alone, as Nosenko says OtwaLd was. He replied he did nct know 

of any former Soviet intelligence officer or other knowledgeable 

Source to whom they had spoken, who felt this would have been 

possible. 	If SOM4Ote did." he said, "I never heard of it." 

In short. Nosenko's Oswald story is as follows: 

The X03, although very interested in the 7-2, never -

learned anything about it !roc Oswald, because it didn't know 

he had knowledge of the aircraft. Nhy7 secause Oswald was 

never questioned by the MB, because the decision was made that 

Oswald was of no interest to Soviet intelligence. 

'when it was decided Oswald would be sent to MinSk.'a Letter 

accompanied his !Lie ordering the Minsk HO2 to place him under 

periodic physical surveillance And 2ull-time technical 

surveillance, that is, phone tapping and letter Opening. 

ri 
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Aside from wanting to monitor Oswald as a possible 

western agent, the KGB's reason for the surveillance was to 

keep track of the identities of his friends and acquaintances. 

Nosenko testified that the KGB would have known about Oswald's 

acquaintance with Marina soon after they met. (on March 17, 1966, 

according to Oswald's diary). 

Q. ...If he met Marina Oswald on March 17, how long would you 

estimate it would take before the KGB would know about her? 

A. In the same March they would have quite a big batch of material 

on her. 

Surveillance came up later in Nosenko's testimony, when 

he said the Oswald file, when it arrived in Moscow subsequent 

to the assassination, contained seven or eight thick volumes. 

Most cf.them consisted of information relating to the surveillance. 

Q. You told us about the volumes in the file that were returned 

by military plane from Minsk. 

A. Right. 

Q. That and the other volumes, did it include all the records 

of the phone surveillance and periodic surveillance... 

A. Included, that is why it is so thick file... 

Nosenko testified that because the volumes in the file 

were so thick with surveillance reports, he only had time to 

read part of the first volume of the file. 

Q. Did you have an opportunity to read the entire file 

at that time (when it arrived from Minsk)? 

A. No•sir. 
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Q. Now much of the file did you read? 

A. :t was simply Locking, page by page, first part of the 

first volume. 

Q. rid you go through any of the other volumes? 

A. No sir. 

Upon reading Nosenko's statements made to the FBI and 

CIA in 1564, Less than a year after..the.assassination. it is 

clear that he did not inform them of the
 physical or technical 

surveillance which he described to the Committee. 

In the FBI report detailing the interview with Ncsenkc 

in March of 1,944, it states that Nosenko
 "opined that the only 

coverage of Oswald during his stay in Mi
nsk consisted of periodic 

checks at his place of empLoyMent, inquiry of neighbors. 

associates and review of his mail.* 

Speaking to the CIA on July 1, 1944. Nos
enko was specifi- 

cally asked whether there was any physic
al or technical sur- 

veillance on Oswald and each time he 
replied "No." 

It 1564. after stating to the CIA that there was nc 

technical and physical surveillance o
f Oswald, Nosenko Mdt-;M 

the following statement upon being asked whether the KGB knew 

about Oswald's relationship with Marina before they announced 

that they were going to he married: 

A. "They IEGBI didn't know she was a friend of Oswald 

until they applied for marriage. There WAS no sur- 

veillance on OsvaLd to show that he knew her." 
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V000 Although in 1979 Nosenko testified that there were 

e 	 volumes of documents seven or eight thick volume 	in Oswald's file 

due to ail the surveillance reports and that he could not 

of them, i read the entire file because o n 1964 he told the 

FBI agents that he "thoroughly reviewed Oswald's file." 

There was no mention of seven or eight thick volume* of 

surveillance documents. 	

a During the course of the RSCA executive hearings at 

which Nosenko testified, he was questioned about his prior 

statements to the FBI and CIA. 3e was questioned about his 

1964 statement to the FBI in which he spoke of monitoring of 

Oswald. such as review of his mail and periodic checks at his 

place of employment, but said nothing then about physical 

and technical surveillance that he had testified about before 

the Committee. 

First. the statement was read to him without identifying 

os where it came from. Menko was simply asked if he had ever 

made such a statement. He answered; 

"Sir, I cannot tell you what I stated. I was for 
quite a big period of time, quite a few years, 
interrogated, by hours, and in different types 
of conditions, including hostile conditions... 
where they asked questions in such form which 
later my answer will be interpreted in any way, 
however they want to interrogate us...And t 
cannot tell you what I did say. I cannot 
remember dates. You must understand, it's 
hundreds of interrogations, hundreds.' 

469 
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At this point, the rat report was introduced as an 

exhibit and shown to Nosenico. Coon reading it, he offered 

the !elbowing explanations as to why he did no tell the FBI 

about the physical and technical, suvieillanCe: 

"Mayt;a I forget." 

*maybe they didn't put /it 

not hi; deal...nothing important.' (referring 

to the tapping of Oswald's phone). 

Mosenko was then Sheet a 1964 statement he had made 

to the CIA in which he stated that the KGB did not know 

about marina's acquaintance with Oswald until the couple 

applied for permission to marry, because 'there was no 

surveil/anon on oswald to show that he knew her.-  when 

asked if he ever said that Z:al resoonded that he 44d "not 

reeeenef my questions and answers,' When he was shown that 

the document which contained the statement was a CIA 

document, he said: 

*As far as 2 remember, those conditions in which waa 

asked. Better ask where t was in this period of time, 

what conditions : was kept, and what type O inter-

rogations were going on." 

This of course, referred to the period of April 4, 

1964 to the and of 1967 when wasenke was kept in solitary 

confinement by eho CLk. 

Sosenko was than referred to his testimony the 

day. when he was questioned about his prior stataments to the 

F9t and CIA: 
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a. When you spoke to the FBI about Lee
 Harvey Oswald, 

did you always tell them the tru
th? 

A. Yes, sir. 

O. Did you always tell them ever
ything you knew? 

A. Yes, sir. 

Q. When you spoke to the CIA abo
ut Lee Harvey Oswald, 

did you tell them the truth? 

A. The same, the same. 

Q. Did you always tell them ever
ything you knew? 

A. Absolutely. 

At this point, Nosenko stated tha
t 'it's some kind of 

here misunderstanding on both par
ts, that would be mine and 

interrogator." When he was asked
 whether it was an inaccurate 

transcript, he stated: "I consid
er many, many things are 

inaccurate." 

He then suggested that the real p
roblem was a failure 

to distinguish between a 'thoroug
h investigation" on the 

one hand and a "checkup" on the o
ther and suggested that his 

answer was not incorrect because,
 "from this point of view 

I was answering the question." A
 few moments Later, he 

said: "Sure I answered and this 
was the question..." 

Nosenko testified to the HSCA 
in the 1978 hearings 

that after Oswald attempted to ki
ll himself, the KGB 

assigned two psychiatrists to exa
mine him independently. 

Nosenko stated that he personally
 read both reports and each 

concluded that Oswald was "men
tally unstable." During the 
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course of reciting all he knew 
about Oswald, he interrupted 

his narrative at one point and 
said: 

'Gentlemen, I am sorry, I did 
not mention one 

vitally important thing. When 
he was in hospital 

when.he rut his wrist and when
 he announced that he will 

repeat the same if they will n
ot allow him to stay, 

it was decided in the Seventh D
epartment in the presence 

of me, Chief of Section, Chief
 of Department to check 

him through a psychiatrist. An
d was given command to 

Officer Rastrusin to arrange i
t that psychiatrist 

of the Hotkin Hospital will ch
eck him and at the same 

time Rastrusin was ordered to 
arrange another psychiatrist 

from another hospital, indepen
dent and they will check 

him in different times, not to
gether and each will write 

opinion separately. I have see
n these both reports... 

both their opinions coincided 
that Oswald was mentally 

unstable." 

When Nosenko was questioned by
 the H$CA as to why the 

Soviets would allow someone to 
remain in their country whom th

ey 

knew to be mentally unstable, h
e responded with the following 

explanation: 

A. ...He was allowed to stay b
ecause KG3 and Soviet Governme

nt 

had come to the conclusion tha
t if this person will kill 

himself, it will be reaction i
n newspapers which can in 

any way hurt the starting, the 
warming of Soviet-American 

relations. 

Q. The Soviets were worried th
at he would kill himself in 

Soviet Union? 

A. Right, if they would not al
low him to stay. 

Nosenko was then questioned as
 to other alternatives. 

Q. Could the SOB have taken hi
m and put him on the next 

plane out of Russia and thereby
 ended their whale 

problem with Lee Harvey Oswald
? 
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A. It is a very sensitive question. He can jump out of 

car. If he decided, if he is mentally unstable, you 

don't know what he will do. 

when the possibility of just taking Oswald to the 

American Embassy and leaving him there was raised, Nosenko 

stated: 'It can be done, sure. It can be done, but it 

wasn't done.' 

When he was asked why the Soviets would allow a 

mentally unstable foreigner to marry a Soviet citizen, 

Nosenko responded; 

"...in the Soviet union there is by Decree of 
Presidium of Supreme soviet USSR a law allowing 
marriage of Soviet citizens with foreign- A 
foreigner can marry a Soviet citizen by the law.' 

Nosenko added that the only time the KGB could interfere 

with such a marraige is if the Soviet Citizen was working 

in a sensitive place, like a missile plant. 

In statements Nosenko made to the CIA in 1964 with 

respect to these psychiatric evaluations of Oswald, Hosenko 

gave the following testimony: 

Q. Did the Ktu make a psychological assessment of Oswald? 

A. do, nothing, but at the hospital it was also said he 

was not quite normal. The hospital didn't write that he 

was mad, just that he is not normal. 

Q. Did the hospital authorities conduct any psychological 

testing? 
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a. I don't think so. There was no report like this. 

Assuming that Nosenko was distinguishing between 

psychiatric and psychological reports, he never volunteered 

that he knew of any psychiatric reports or evaluations. 

when questioned at the hearing on June 20, 1978 

about this statement, Nosenko said that he did not 

"know whether it is correct or wrong.' Nosenko was asked 

whether he ever made a statement like that: he said: 'I do 

not reneridser statements for five years, interrogation.' 

When he was told the statement came from a CIA report, he 

said: "Sir, I do not remember what I said to them: but 

I would like you to find out the conditions in which 

interrogations were done, how it was done, by what 

procedures, when two Interrogators are seated..:one playing 

part of bad guy and other good guy, and it started slapping 

then, not physically, but I mean psychologically and in 

conversation, turning question upside dawn, however they would 

Like, then this leave, another one will start in softer way.' 

Nosenko went on to state: 'And I would not trust any of their 

documents in those periods of time." A few moments later 

he told the Committee that "my knowledge of language was very 

poor in '64. X didn't understand many questions,.." 

Finally he stated: 'One more thing -- if we are going into 

this, a number of interrogations. I was under drugs, and 

on me was used a number of drugs, and I know that, and 
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In evaluating Nosenko's objections to his statement 

given to the CIA in 1944, the HSCA considered the following; 

1. A sworn deposition was taken from the CIA 

Officer who interrogated Nosenko on the date in 

question (only one officer was present on that 

date). 	He stated that Masonice was cooperative 

during the sessions, that Nosenko spoke coherently 

and essentially he understood quite well. He 

said that when Nosenko did not understand he would 

indicate this to the officer. He said that 

Nosenko never complained to his of being drugged 

and that Nosenko gays no indication during any of 

their conversations of being drugged. 

2. The staff of the HSCA listened to a tape recording 

of the session, during which Nosenko was questioned 

about Oswald by the CIA in 1964. 

3. The MICA requested a lull accounting by the CIA 

of any drugs given to Nosenko during the years he 

was in CIA custody. The CIA responded that no 

drugs of any kind were given to Nosenko in 1964, 

and in later years only drugs of a "therapeutic' 

nature were administered to him. 

4. The MICA Analyzed the statements made to the FBI 

in February and March of 164, prior to the 

commencement of the hostile interrogations to 

which Nosenko referred. Relevant was Nosenko'a 

2  3A 
.441gbat*  5, 
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statement which appeared in the FBI report of 

March 5, 1944; 
The hospital record also included an 
evaluation that 

Oswald't attempted suicide 

indicated mental instability. 

attempted 	did 

riot know 
whether this evaluation was based 

on a psychiatric examination or waS merelY 

an observation o 
the hospital medical staff. 

rst informed him 
When 

aosenko testified before the HSCA. in 1976, he 

stated 
that a 03 officer named 

BastrUsin fi  

efect: 
of Oswald's request to d  

"In the fall of 1,59 
to me 

approached senior 
case 

officer 
Major Cerogiy Ivanovich 

Rastrusin..3e told. 

me that an 	
of 

tourist, Lee Harvey Oswald, applied 

to interpreter of tntourist with request to s
tar la 

the Soviet Union...and I. Chief of Section, Major 
Rastrusin...went to the chiet of OepartMent, showed 

tt,W /11,(2 iii)  ,'-. 
. 	

"57:7.7" 
mosenko stated that they 

decided that 
Oswald was of him materials..." 

no interest to them and they would tell Oswald that ha 

had 

to go back to the U. S. and apply for permission to stay in 

the Soviet Union. ),Iosenko 
referred to this 

as giving 

In march, 	

who interviewed 

1964 Nosenko told the 
FBI agents Oswald. the "soft brush." 

him 
that his first 

knowledge of 
the existence of Oswald arose 

in about October 1959. According to an FBI report,".,. Him 

Georgievich Xrupnov, a case officer in 

his section, -reported 

to him information 

which Xrupnov had received [about Oswald)... 

On the basis of Hosenko's evaluation of 

Oswald, he (Nosanko
)  

instructed Xrupnov to advise 
OswaId...that 

Oswald would not 
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ta parmttted tt 75.7tALr. in the D157 permansnml! and that hi 

would ne'.-2 me depart a: =a expiratisn of his 

3,eause Nosen%o toit the 731 in 1344 that he deal: 

wim.11 a case allioar named :Irupnov and mold the 

that he tealt vimh a case officer hamed Raatrtein, he 

was asked a; :ha hmasim5: 

8u7. Lou recall that Rrupnov was not present a: that time? 

A. Kru;s0v was nom. :1,2G121120 Frupnov appeared a 

Later in the Seventh Department. 

a wasn't in :he dart; et ';hat time7 

A. Si wasn't even in the Savanch Department. Ha wean': 

working. Sc appeared in a month after it 'referring 

to the decision not 7.7 AtLVW Oswald to stay) took pItos: 

he was 7.rens -lerred in the Second :hied Directorate in the 

Seventh Zepartmenz. 

%hen asked at tha heaning whether he 'mar toll the 73: 

he nada the decision :::241! and that Frupnov was the case 

office:. ha sail that he didn't.  remember but id he did then, 

i= was wrong. Then he fffff ed the: 'it can ac that simpl's 

misunderstandinp and, yeu sae, thia la no: mranscription doss 

the tape." 

order to evaluate :17...a statement as wall as Sosenko's 

earIler statement to the effect that the 78: summary report failed 

to include ail of his statements with regard :6 surveiLlance and 

par:hie:rid masts. the Commit:se took 2 sworn deposition drom 

the Is: Special Aper-7.. who was present at both the 
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Febrmary and hart F3: interview sessions with Noseako. when 

asked whether :here were any Language proolams. :he agent 

stated that this was not a problem, The questions, according 

to the F3: agent, were phrased in both Russian and English aad, 

in.hiS opinieft, m the:a was no question l'oou: snug misunderstood." 

'e also described how the dual reports were written. The 

agents would speak with Nosenko and maka notes. They _he.' would 

return to their office. discusithe'case, AFC lacer the..., wouldt. 

return to NOsenko and discuss with him any gaps or things they 

were not sure about. :t was his belie! that evetything 

importance was gone over with :1osenko and "discussed with him 

time sad time again to rake sure we had it acciirate.' When 

asked id Nosenko had an onportuvity to see the finished report 

before it became official, he stated! ": thick that he had. 

is order to eliminate arly questions as far is accuracy, : 

think he saw a lot of stuff." 

Thus, tceenko first stated La 1964 that he alone nada 

the decision not to allow Oswald to defect.  and :ham he was 

working with an officer named F.rUpnWr. In L37i before :he 33:A, 

he testified that there was a meeting at which he was prasen= 

when the decision was made and that the case officer was named 

Raatt"usia. 

tiosenko told the ESC.; that he personally read a 

cable sent from the Soviet Emsassy ift :".tai co cLty which 

asked fog guidaare in handliag a vtaa Ippl1=3112z frtm 

tae Har7ey Oswald. 
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